

三氧化二砷治疗复发及难治性血液病的疗效及作用机制

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年15期 页码: 2795-2798 栏目: 综述 出版日期: 2019-06-28

Title: Efficacy and mechanism of arsenic trioxide in the treatment of relapsed and refractory hematological diseases

作者: 奚曼¹; 李慧波¹; 苏胜²; 周晋¹

1.哈尔滨医科大学附属第一医院血液科; 2.眼科, 黑龙江 哈尔滨 150001

Author(s): Xi Man¹; Li Huibo¹; Su Sheng²; Zhou Jin¹

1.Department of Hematology; 2.Department of Ophthalmology, the First Affiliated Hospital of Harbin Medical University, Heilongjiang Harbin 150001, China.

关键词: 三氧化二砷; 复发及难治性血液病; 疗效; 机制

Keywords: arsenic trioxide; relapsed and refractory hematological diseases; efficacy; mechanism

分类号: R730.5

DOI: 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.15.043

文献标识码: A

摘要: 三氧化二砷 (ATO) 被认为是不同类型癌症治疗中的有效药物。它是目前治疗急性早幼粒细胞白血病 (APL) 最有效的药物, 特别是对全反式维甲酸 (ATRA) 及常规化疗耐药的APL。此外, 实验室数据表明ATO在多种血液病及实体肿瘤细胞系中也具有活性。但是, 作用机制尚不完全清楚。高剂量的ATO引发细胞凋亡, 而在较低浓度时, 它诱导部分分化。ATO作用机制涉及对导致细胞凋亡的线粒体跨膜电位的影响。它还作用于半胱天冬酶, NF-κB核因子或促凋亡蛋白和抗凋亡蛋白的活性等。本文主要综述了ATO在治疗复发及难治性APL、FLT3-ITD突变的AML、慢性粒细胞白血病急变期、重型再生障碍性贫血以及复发或难治性淋巴瘤的疗效及作用机制。这将为以后的研究者开展相关临床实验提供借鉴。

Abstract: Arsenic trioxide (ATO) has recently been identified as an effective drug in different types of cancer therapy. It is currently the most effective drug for the treatment of acute promyelocytic leukemia (APL), especially the form that is resistant to conventional chemotherapy with all-trans retinoic acid (ATRA). What is more, laboratory data suggest that ATO is also active when it comes to a variety of hematological and several solid tumor cell lines. However, the mechanism of action is not fully understood. ATO in high doses triggers apoptosis, while in lower concentrations it induces partial differentiation. The ATO mechanism of action involves effects on mitochondrial transmembrane potential which lead to apoptosis. It also acts on caspase, NF-κB nuclear factor or pro-apoptotic protein and anti-apoptotic protein activity, etc. This article reviews the efficacy and mechanism of ATO in the treatment of relapsed and refractory APL, FLT3-ITD mutation AML, chronic myeloid leukemia blast crisis, severe aplastic anemia, and relapsed or refractory lymphoma. This will provide reference for future researchers to carry out relevant clinical experiments.

参考文献/REFERENCES

- [1] Jadhav V, Ray P, Sachdeva G, et al. Biocompatible arsenic trioxide nanoparticles induce cell cycle arrest by p21(WAF1/CIP1) expression via epigenetic remodeling in LNCaP and PC3 cell lines [J]. Life Sci, 2016, 148(2016): 41-52.
- [2] Lachaine J, Mathurin K, Barakat S, et al. Economic evaluation of arsenic trioxide compared to all-trans retinoic acid+conventional chemotherapy for treatment of relapsed acute promyelocytic leukemia in Canada [J]. Eur J Haematol, 2015, 95(3): 218-229.
- [3] Udupa K, Thomas J, Udupa CB, et al. Treatment of acute promyelocytic leukemia with single agent arsenic trioxide: Experience from a tertiary care center in india [J]. Indian J Hematol Blood Transfus, 2017, 33(1): 45-48.
- [4] Lengfelder E, Lo-Coco F, Ades L, et al. Arsenic trioxide-based therapy of relapsed acute promyelocytic leukemia: Registry results from the european leukemiaNet [J]. Leukemia, 2015, 29(5): 1084-1091.
- [5] ZHANG YL, REN JH, CUI LY, et al. Effects of As₂O₃ on the proliferation, differentiation and apoptosis of HL-60 cells and its related mechanisms [J]. Zhongguo Shi Yan Xue Ye Xue Za Zhi, 2015, 23(3): 647-652. [张

雅丽, 任金海, 崔丽艳, 等. 三氧化二砷对HL-60细胞增殖、分化和凋亡的影响及其作用机制探讨 [J]. 中国实验血液学杂志, 2015, 23(3): 647-652.]

[6] Hoonjan M, Jadhav V, Bhatt P. Arsenic trioxide: Insights into its evolution to an anticancer agent [J]. J Biol Inorg Chem, 2018, 23(3): 313-329.

[7] Jo S, Lee YL, Kim S, et al. PCGF2 negatively regulates arsenic trioxide-induced PML-RARA protein degradation via UBE2I inhibition in NB4 cells [J]. Biochim Biophys Acta, 2016, 1863(7 Pt A): 1499-1509.

[8] Bashash D, Delshad M, Riyahi N, et al. Inhibition of PI3K signaling pathway enhances the chemosensitivity of APL cells to ATO: Proposing novel therapeutic potential for BKM120 [J]. Eur J Pharmacol, 2018, 841(2018): 10-18.

[9] Pan C, Zhu D, Zhuo J, et al. Role of signal regulatory protein α in arsenic trioxide-induced promyelocytic leukemia cell apoptosis [J]. Sci Rep, 2016(6): 23710.

[10] Noguera NI, Pelosi E, Angelini DF, et al. High-dose ascorbate and arsenic trioxide selectively kill acute myeloid leukemia and acute promyelocytic leukemia blasts in vitro [J]. Oncotarget, 2017, 8(20): 32550-32565.

[11] Wang R, Li Y, Gong P, et al. Arsenic trioxide and sorafenib induce synthetic lethality of FLT3-ITD acute myeloid leukemia cells [J]. Mol Cancer Ther, 2018, 17(9): 1871-1880.

[12] Nagai K, Hou L, Li L, et al. Combination of ATO with FLT3 TKIs eliminates FLT3/ITD+ leukemia cells through reduced expression of FLT3 [J]. Oncotarget, 2018, 9(68): 32885-32899.

[13] Wang LN, Tang YL, Zhang YC, et al. Arsenic trioxide and all-trans-retinoic acid selectively exert synergistic cytotoxicity against FLT3-ITD AML cells via co-inhibition of FLT3 signaling pathways [J]. Leuk Lymphoma, 2017, 58(10): 2426-2438.

[14] Inoue A, Kobayashi CI, Shinohara H, et al. Chronic myeloid leukemia stem cells and molecular target therapies for overcoming resistance and disease persistence [J]. Int J Hematol, 2018, 108(4): 365-370.

[15] Wang W, Lv FF, Du Y, et al. The effect of nilotinib plus arsenic trioxide on the proliferation and differentiation of primary leukemic cells from patients with chronic myeloid leukemia in blast crisis [J]. Cancer Cell Int, 2015(15): 10.

[16] Ertz-Archambault N, Kelemen K. Relapse and cytogenetic evolution in myeloid neoplasms [J]. Panminerva Med, 2017, 59(4): 308-319.

[17] Han SH, Kim SH, Kim HJ, et al. Cobll1 is linked to drug resistance and blastic transformation in chronic myeloid leukemia [J]. Leukemia, 2017, 31(7): 1532-1539.

[18] Zhou H, Mak PY, Mu H, et al. Combined inhibition of β -catenin and Bcr-Abl synergistically targets tyrosine kinase inhibitor-resistant blast crisis chronic myeloid leukemia blasts and progenitors in vitro and in vivo [J]. Leukemia, 2017, 31(10): 2065-2074.

[19] WANG Y, YANG J, LI J, et al. Effect of arsenic trioxide on K562 cell proliferation and its mechanism [J]. Chinese Journal of Experimental Hematology, 2017, 25(1): 90-93. [王愿, 杨洁, 李杰, 等. 三氧化二砷对K562细胞增殖抑制作用及其机制研究 [J]. 中国实验血液学杂志, 2017, 25(1): 90-93.]

[20] Li N, Song Y, Zhou J, et al. Arsenic trioxide improves hematopoiesis in refractory severe aplastic anemia [J]. J Hematol Oncol, 2012, 5(61): 1756-8722.

[21] Lin Q, Song Y, Fang B, et al. Arsenic trioxide for refractory aplastic anemia [J]. Ann Hematol, 2013, 92(3): 431-432.

[22] Song Y, Li N, Liu Y, et al. Improved outcome of adults with aplastic anaemia treated with arsenic trioxide plus ciclosporin [J]. Br J Haematol, 2013, 160(2): 266-269.

[23] Prakash G, Yanamandra U, Khadwal A, et al. Role of arsenic trioxide in the management of aplastic anemia [J]. Indian J Hematol Blood Transfus, 2017, 33(4): 534-536.

[24] Modica S, Wolfrum C. The dual role of BMP4 in adipogenesis and metabolism [J]. Adipocyte, 2017, 6(2): 141-146.

[25] Cheng HC, Liu SW, Li W, et al. Arsenic trioxide regulates adipogenic and osteogenic differentiation in bone marrow MSCs of aplastic anemia patients through BMP4 gene [J]. Acta Biochim Biophys Sin(Shanghai), 2015, 47(9): 673-679.

[26] Zhong L, Xu F, Chen F. Arsenic trioxide induces the apoptosis and decreases NF- κ B expression in lymphoma cell lines [J]. Oncol Lett, 2018, 16(5): 6267-6274.

[27] Yin Q, Sides M, Parsons CH, et al. Arsenic trioxide inhibits EBV reactivation and promotes cell death in EBV-positive lymphoma cells [J]. Virol J, 2017, 14(1): 121.

[28] Beyer M, Vandersee S, Cosagarea I, et al. The effects of arsenic trioxide in combination with retinoic acids on cutaneous t-cell lymphoma cell lines [J]. Skin Pharmacol Physiol, 2016, 29(2): 63-70.

[29] Zhao H, Sun G, Kong D, et al. A phase II study of arsenic trioxide in patients with relapsed or refractory malignant lymphoma [J]. Med Oncol, 2015, 32(3): 79.

[30] Li HM, Long Y, Qing C, et al. Arsenic trioxide induces apoptosis of Burkitt lymphoma cell lines through multiple apoptotic pathways and triggers antiangiogenesis [J]. Oncol Res, 2011, 19(3-4): 149-163.

[31] Jung HJ, Chen Z, McCarty N. Synergistic anticancer effects of arsenic trioxide with bortezomib in mantle cell lymphoma [J]. Am J Hematol, 2012, 87(12): 1057-1064.

[32] Li XY, Li Y, Zhang L, et al. The antitumor effects of arsenic trioxide in mantle cell lymphoma via targeting Wnt/ β catenin pathway and DNA methyltransferase-1 [J]. Oncol Rep, 2017, 38(5): 3114-3120.

备注/Memo: 黑龙江省博士后科研启动金 (编号: LBH-Q16181) ; 黑龙江省自然科学基金面上项目 (编号: H2016038) ; 黑龙江省省属高等学校基本科研业务费基础研究项目 (编号: 2017LCZX22)

更新日期/Last Update: 2019-06-28